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رئیس جمهور منتخب تأکید کرد:
تسریع واکسیناسیون
 برای رونق گردشگری

وزیر  � روابط عمومی دفتر رئیس جمهــور منتخب: 
میــراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی روز 
گذشــته با حضور در دفتــر رئیس جمهور منتخب، با 
حجت الاســلام ابراهیم رئیسی دیدار و گفت وگو کرد. 
علی اصغــر مونســان در این دیدار بــا تبریک انتخاب 
حجت الاســلام رئیســی و آرزوی موفقیت برای او و 
دولت آینده، گزارشــی از آخرین وضعیت برنامه ها و 

اقدامات وزارتخانه تحت مدیریت خود ارائه کرد.
رئیســی نیز در این دیدار ضمن تشکر، گفت: یکی 
از الطــاف الهــی به ســرزمین ما وجــود جاذبه های 
گردشگری و طبیعی فراوان در سرتاسر کشور است و 
هنوز مناطق بکر زیادی در بخش های مختلف کشور 
داریم که امکان آبادشدن و بالفعل شدن استعدادهای 
گردشــگری را دارند. رئیس جمهــور منتخب با بیان 
اینکه گردشــگری ظرفیت بالایی برای ایجاد اشتغال 
دارد، افزود: ضروری اســت کــه از فعالان این عرصه 
به شــکل مؤثرتری حمایت شــود. او یکی از مزایای 
گردشــگری علاوه بر بازدیــد و لذت بردن از گردش در 
جاذبه های طبیعی را آشــنایی مردم با تاریخ تمدن و 
فرهنگ غنی کشــورمان دانســت و عنوان کرد: کمک 
به تعمیق مفاهیم و ارتقای مؤلفه های فرهنگ ملی 
و ظرفیت مناســب درآمدزایی در شهرها و روستاهای 
کشور، دو فاکتور از توانمندی های گردشگری و میراث 
فرهنگی برای ایجاد ارزش افزوده بالا هســتند. باید با 
تسریع واکسیناســیون کرونا زمینه رونق بیش از پیش 
فعالیت های گردشــگری فراهم شود. رئیس جمهور 
منتخب همچنین در دیدار با وزیر دادگســتری با اشاره 
به ضرورت تنظیم بــازار و برقراری ثبات و آرامش در 
معیشت و سفره مردم و نقش سازمان تعزیرات در این 
زمینه گفت: این سازمان باید با همکاری سازمان های 
نظارتی در زمینه مقابله با گران فروشــی و قاچاق کالا 
نقش مؤثرتــری ایفا کند. باید ضمن آسیب شناســی 
اقدامــات و وضعیت فعلی ســازمان تعزیرات، طرح 
تحولی برای این سازمان تدوین شود تا ساختار، جایگاه 
و فرایندهای آن اصلاح شــده و بهبود یابند. رئیســی 
همچنین تعدد و تنوع شــوراهای عالی، کنوانسیون ها 
و مجامعی را که وزرا عضو آنها هســتند، مورد اشاره 
قرار داد و عنوان کرد: باید سازوکاری اندیشیده شود تا 
این مشــکل نظام اداری در راستای تسهیل فعالیت ها 
و اقدامات هر وزارتخانه اصلاح شــود. این ســازوکار 
همچنین باید باعث کاهش تعداد جلســاتی شود که 
وزرا بخــش قابل توجهــی از وقت روزانــه خود را به 

حضور در آنها اختصاص می دهند.

تماس تلفنی
 میرحسین موسوی با خاتمی

ایلنا: روز گذشته میرحسین موسوی و زهرا رهنورد  �
از حصر با سیدمحمد خاتمی تماس تلفنی داشتند. در 
تماس تلفنی موسوی و رهنورد با سیدمحمد خاتمی 
ضمن احوالپرســی درخصوص موضوعات مختلف 

گفت وگو شده  است.

دادستان کل کشور خواستار شد:
تسریع در پیوستن ایران به 

کنوانسیون حقوقی دریای خزر
دادستانی کل کشور: دادســتان کل کشور درباره  �

نقــش و جایگاه دادســتانی کل جمهوری اســلامی 
ایران در توســعه همکاری ها با کشــورهای ساحلی 
دریای خزر گفت: یکی از مباحث مهم بین دولت های 
کشــورهای ساحلی دریای خزر موضوع رژیم حقوقی 
این دریاست که جمهوری اسلامی ایران مقدمات کار 
را برای پیوستن به این کنوانسیون فراهم کرده اما هنوز 
به مرحله امضا نرســیده است. امیدواریم با توجه به 
اهمیت موضوع در دولت آینده این مسئله در دستور 
کار قرار گیرد و به نتیجه نهایی برســد. حجت الاسلام 
منتظــری با تأکید بــر اینکه به دنبال این هســتیم که 
هرچه ســریع تر ایران به کنوانســیون حقوقی دریای 
خزر بپیوندد گفت: در جلســه با سفیر ایران در روسیه 
تصمیم بر این شــد کــه موضوع با جدیت بیشــتری 
پیگیری شود تا به مرحله اجرائی برسد و در اموری که 
باید انجام شود، تسریع صورت گیرد. چون کشورهای 
ساحلی دریای خزر درخصوص مسائل محیط زیستی 
باید با یکدیگر همکاری بیشــتری داشــته باشند و لذا 
در بخــش حقوقی و قضائی این مســئله را با اهتمام 
بیشتری دنبال خواهیم کرد. او افزود: ما معتقدیم که 
هرچه زودتر ایران به جمع امضاکنندگان کنوانســیون 
رژیــم حقوقی دریای خزر بپیوندد بهتر و ســودمندتر 
است. به هرحال از بین پنج کشور ساحلی دریای خزر 
کشورهای روسیه، آذربایجان، قزاقستان و ترکمنستان 
به این کنوانســیون پیوســته و فقط ایران است که آن 
را تصویب نکرده؛ لذا نکاتی که مدنظر عزیزان اســت 
باید هرچه ســریع تر جمع بندی شده تا نهایتا ایران به 
این کنوانسیون ملحق شود. اکنون وضعیت به گونه ای 
است که چهار کشور مذکور با هم همکاری و مناسبات 
مختلف دارند و ایــران در این زمینه نباید از این جمع 
جدا مانده و متضرر شــود. امیدواریم هرچه زودتر در 
دولــت آینده این موضوع در دســتور کار قرار گرفته و 
با جدیت بیشتری دنبال شــود. لازم به توضیح است 
که کنوانســیون رژیــم حقوقی دریای خــزر مرداد ماه 
ســال ۹۷ به امضای سران پنج کشور ساحلی این دریا 
یعنی ایران، روسیه، قزاقستان، جمهوری آذربایجان و 
ترکمنستان رسید  اما هنوز در مجلس شورای اسلامی 

به تصویب نرسیده است.

دیپلماسی در کابینه رئیسی(۲)
ایــن بــه آن معنا نیســت کــه همه یــا اکثریت 
قریب به اتفاق کارشناســان شــاغل در وزارت خارجه 
متصف به این اوصاف و به دور از کاســتی ها هستند. 
متأســفانه جذابیت هــای مــادی، اعمــال نفوذهای 
شخصی، گزینش های ســلیقه ای و تغییر دولت ها در 
چهار دهه گذشــته تأثیرات سوئی بر کمیت و کیفیت 
نیروی انســانی وزارت خارجه ماننــد دیگر نهادهای 
حکومتی گذاشــته اســت که به هیچ وجه نمی توان 
آن را منکر شــد. با این وجود به جرئــت می توان ادعا 
کرد گزارش های تهیه شــده توسط کارشناسان همین 
وزارتخانه آســیب دیده از کشــمکش های سیاسی در 
سطحی بســیار بالاتر از دیگر نهادها که تعداد آنها با 
برخــورداری از منابع مالی نجومی هرســاله افزایش 
یافته (و می یابد) و در ســطح ملی است. مهم تر آنکه 
جسارت در بیان واقعیات، پرهیز از نگارش گزارش های 
تحققی بر اساس خواسته بالادســت (به فرموده) و 
برخوردار از قوام و اســتحکام تحلیلی از ویژگی های 
گزارش های کارشناســان وزارت خارجه اســت. دلیل 
این تفوق شاید در وهله نخست مرهون «خشت اول» 
صحیحی اســت که با عقلانیت و به دور از هیجانات 
مقطعی و تعلقات سیاسی بنیان نهاده شده . «مقررات 
تشــکیلاتی، اســتخدامی، مالی و انضباطــی وزارت 
خارجه» در ســال ۱۳۵۲ به تصویب رسید و با گذشت 
قریب به نیم قرن، تغییر رژیم سیاســی و ریاســت پنج 
وزیر بر این نهاد حاکمیتی، تغییر نیافته و از استحکامی 
ســتودنی برخوردار اســت. شــارحان این مقررات و 
قانون گذارانــی که آن را از تصویــب گذراندند، بر این 
نکته واقف بودند که ایــن نهاد حاکمیتی باید فارغ از 
تأثیرات جریان های سیاسی، وظیفه ای ملی را عهده دار 
شــود. با وجود وفاداری غیرقابل تردید دو حزب مردم 
و ایران نوین به نظام شاهنشــاهی که چند ســال بعد 
با فرمــان ملوکانه منحل و حــزب به اصطلاح فراگیر 
رستاخیز تأسیس شد، به موجب ماده ۸۹ قانون مذکور 
«عضویت در احزاب و فرقه  ها و دســته های سیاسی 
برای کارمنــدان وزارت امور خارجه ممنوع اســت و 
متخلــف از خدمــت وزارت امور  خارجه مســتعفی 
شناخته می شود». سلســله مراتب کارشناسان رسته 
سیاســی همچون ارتقای درجات نظامیان اســت که 
ارتقا از یک درجه به مرتبه ای بالاتر منوط به گذراندن 
دوره هایــی تخصصی و قبولی در آزمون های مربوطه 
اســت. یکی از مهم ترین مــواد این قانون «مراســم 
ســوگند» بود. به موجب مــاده ۱۶ کارآموزان پس از 
گذرانــدن یک ســال و آموزش در همــه بخش های 
وزارت امور خارجه به مقام «وابسته» نائل می شدند. 
وابســته اولین پله در مقام سیاســی است که تا رایزن 
یکمــی و متعاقبا در صورت احراز صلاحیت های لازم 
به مقام ســفیری ادامه می یابد. نکتــه مهم در اولین 
گام انجام مراسم ســوگند وفاداری به «میهن، قانون 
اساســی، کتاب آسمانی و...» در حضور وزیر، معاونان 
و رئیــس اداره کارگزینی کارآموزان بود که تا جایی که 
خبر دارم، پس از انقلاب هرگز به اجرا گذاشــته نشد. 
سخن درباره (قانون) مقررات تشکیلاتی، استخدامی، 
مالی و انضباطــی وزارت امور خارجه مصوب خرداد 
۱۳۵۲ بســیار و خارج از حوصله این یادداشت موجز 
است. به نظرم اجرای دقیق این قانون ضامن استقلال، 
سلامت، قانون مندی و شایسته سالاری در وزارت امور 
خارجه اســت که فارغ از گرایش های رئیس جمهور و 
رئیس دستگاه دیپلماسی با انضباطی آهنین و به دور 
از تأثیرپذیری های سیاسی به اجرا گذاشته شود. برای 
«دهه شصتی»های وزارت خارجه که نگارنده نیز یکی 
از آنان اســت و فلســفه حضور آنها در این تشکیلات 
شــرایط پس از انقــلاب بود که با وجــود «تعهد» (و 
البته با ذکر ان شاءاالله)، احتمالا تعداد انگشت شماری 
از آنــان از «تخصص» و تحصیــلات مرتبط برخوردار 
بودند، «کارمند قدیمی» واژه ای آشناست. این واژه به 
دیپلمات هایی اطلاق می شــد که قبل از انقلاب وارد 
وزارت خارجه شــده بودند. طرفه آنکه به شــهادت 
تعــدادی از همین بــه اصطلاح «قدیمی هــا» که در 
بحبوحــه انقلاب و در آخرین ســال رژیم پیشــین در 
امتحانات ورودی شــرکت کردند و جواز ورود گرفتند 
و اکنون نیــز نامی نیک و جایگاهی شایســته در بین 
همکاران دارند، شرایط دشوار و سنگینی برای اشتغال 
در وزارت امور خارجــه حاکم بود و داوطلبان نوعا از 
دانشــجویان «رتبه اول» دانشکده های اندک حقوق و 
علوم سیاســی و رشته مرتبط مندرج در قانون مذکور 
بودنــد. صادقانه باید اعتراف کنم که بســیاری از این 
عناصر شــریف «طوعا» شــرایط جدیــد را پذیرفتند. 
تخصص و توانمندی خود را سخاوتمندانه با همکاران 
جدیــد که در رأس آنها قرار گرفته بودند، به اشــتراک 
گذاشــته و منشأ خدمات ارزشــمندی شده و بسیاری 
نیز در سال های پس از انقلاب به افتخار بازنشستگی 
نائل شــدند. ســیر تحول کارشناســی در وزارت امور 
خارجه داســتان مطولی است که شــرح آن نیازمند 
«کتاب ها» اســت و در یادداشت و مقاله تنها می توان 
به سرفصل ها پرداخت. امید است همکاران اندیشمند 
وزارت خارجه اهتمام لازم به این مهم را مبذول دارند. 

لازم است این موجز را با ذکر چند نکته به پایان برم.
۱- کارشناســان ســتون فقــرات ارزشــمند نهاد 
حاکمیتی دســتگاه دیپلماسی هستند. حفظ و تقویت 
آن در گــرو اجرای دقیق ضوابط منــدرج در مقررات 
تشکیلاتی به خصوص در اســتخدام نیروهای جدید، 
ارتقای مقام و تخصیص پست های مدیریتی در داخل 
و خارج سهم مهمی در انگیزه کارشناسان در خدمت 
و نقشــی تأثیرگــذار در ارتقای کیفیــت گزارش هایی 
خواهد داشــت کــه مبنای تصمیم های سیاســی در 

مناسبات منطقه ای و بین المللی در کشور است.
ادامه در صفحه ۳

سیاست

خبر ادامه از صفحه اول

سال هجدهم    شماره 4050 سه شنبه   22 تیر 1400

شــرق: هنوز یک مــاه از انتخابات ریاســت جمهوری 
نمی گذرد که زمزمه های برچیده شدن نهاد اجماع ساز 
یا همان جبهه اصلاحات ایران شــنیده می شود؛ شاهد 
مثالش ســخنان اخیر علی تاجرنیاســت که می گوید: 
«نهاد اجماع ســاز برای مأموریتی در مــدت انتخابات 
ریاســت جمهوری و شوراها تشکیل شــده بود و عملا 
بــا پایان یافتن انتخابات، کارایی و نقش آن تمام شــده 
اســت؛ بنابراین این نوع نهاد ادامــه فعالیت نخواهد 

داشت».
ازخاصیت افتادن نهاد اجماع ســاز یک پیام روشــن 
دارد؛ آنکه هیچ هدف بلندمدتی در تشکیل این تشکل 
وجود نداشته است و مانند همیشه اصلاح طلبان چند 
مــاه پیش از انتخابــات و صرفا بــرای رأی جمع کردن 
اقدام به تأســیس یک مجموعه و این بــار با نام جبهه 
اصلاحــات ایران کرده اند؛ تشــکیلاتی که مشــابهش 
در گذشــته هم با نام شــورای عالی سیاســت گذاری 
اصلاح طلبان شــناخته می شــد و همه اینها در حالی 
است که اصلاح طلبان پیش از تأسیس نهاد اجماع ساز 
وعده می دادند که قرار این است نهاد بعد از انتخابات 
هم وظیفه هماهنگی اصلاح طلبان را داشته باشد؛ اما 
شــاید ازکارافتادن چنین مجموعه هایی لزوما به دلیل 
اهمــال اعضای آن نباشــد بلکه مشــخصا در مقطع 
کنونی ناشی از مشخص شــدن یک نتیجه مهم است؛ 
آنکه دیگر ســرمایه اجتماعی خاصــی مانند آنچه در 
گذشته مشاهده می شــد، همراه اصلاح طلبان نیست. 
اما مشکل آنجایی به وجود می آید که نیروهای حاضر 
در نهاد اجماع ســاز کارکرد این تشــکیلات را منوط به 
بحث های انتخاباتی می دانند و حتی به نظر می رســد 
ذکــر چنین هدفی کــه در آینده هم نهاد اجماع ســاز 
می تواند نقش هماهنگی میان احزاب اصلاح طلب را 
داشته باشد، صرفا ناظر به تعیین راهبردهای انتخاباتی 
و اجمــاع بــرای نزدیک ترین انتخابات بوده اســت، نه 
بحث های نظری مانند ضرورت بازگشــت به جامعه؛ 
موضوعی کــه از مدت ها پیش تحلیلگران مســتقل و 
دلسوز اصلاحات آن را مطرح کردند اما با واکنش تند و 
شدید برخی طیف های جبهه اصلاحات مواجه می شد 
یــا برخی دیگر کــه اصل موضوع را انــکار نمی کردند 
آن را ارجاع بــه آینده می دادند. البتــه انتقادهایی در 
حوزه هــای مختلف به ســازوکار شــکلی و محتوایی 
ایــن نهاد وجود داشــت؛ برای مثال اخیرا ســیدهادی 
خامنه ای در گفت وگویی بیان کرده اســت: «در همین 
انتخابات اخیــر هم نهاد اجماع ســاز نه تنها اجماعی 
نساخت که اختلاف ساز هم بود. شرط اول ترمیم رابطه 
ما اصلاح طلبان با بدنه اجتماعی مان این است که اولا 
به صورت جدی گذشــته خود را نقد کنیم. ثانیا در این 
مســیر صادقانه رفتار کنیم تا مردم به این باور برســند 
که آنچه می گوییم ریاکاری، تظاهر و تبلیغات نیست».

یا عباس عبدی به تازگی در گفت وگویی با خبرگزاری 
«تسنیم» از هشــدار خود در سه  سال پیش به خاتمی 

سخن گفته اســت: «من هیچ وقت خودم را از دوستان 
اصلاح طلب جدا نمی دانــم و جدا نکردم، ولی این به 
معنای توافق با آنان نیست، سال ۱۳۸۷ هم نامه ای به 
آنها نوشــتم که یک کلمه هم جوابش را ندادند... در 
همین انتخابات به دو نفر از فعالان اصلی اصلاح طلبان 
زنگ زدم و گفتم می خواهید چه کار کنید؟ گفتم شــما 
نــگاه من را خواندید؟ گفتند نه. گفتم پس دیگر حرفی 
نمی مانــد. وقتی شــما حوصلــه نمی کنید کــه دو تا 
یادداشــت را بخوانید تا ببینید نظر من چیســت، اصلا 
دربــاره چه صحبت می کنیم. کســی که حرفش اصلا 
ارزش خواندن ندارد، جایگاهش کجاست؟ آنجا همان 
جایگاهی اســت که من ایســتاده ام... من به عنوان یک 
اصلاح طلب در عرصه عمومی می نویسم، فقط همین. 
به من می گویید چرا حرفت را به شورای تصمیم گیران 
جبهه اصلاحات نمی رسانی و من می گویم حدود سه 
ســال قبل به دیدن آقای خاتمی رفتم (آقای خانیکی 
حاضر بودند) و خیلی صریح تحلیل کردم که وضعیت 
اصلاح طلبان در قبال طرف مقابل، به بن بســت رسیده 
و سیاســت شما دیگر نمی تواند ادامه پیدا کند. بهترین 
کار این است که شخص شما کارهایتان را فریز کنید. با 
فریزکردن، ســرمایه شما از بین نمی رود. گفتم همیشه 
ممکن اســت فرصتی پیش بیایــد و یک باره یخ ها آب 
و فضا گرم شــود و بتوان کاری کرد. گفتم شــما نه تنها 
دیگــر نمی توانی موتور نیروها باشــید بلکه می توانید 
به عنــوان مانع هــم عمل کنید. به هرحــال من در این 
حد کنشگری داشــتم. من به دوستانی که صادقانه در 
انتخابات شــرکت کردند، احترام می گذارم. علت اینکه 
اصلاح طلبان دو جناح شدند و یک عده شرکت کردند 
و یک عده شــرکت نکردند به این دلیــل بود که ما به 

مرحله گسست رسیده ایم».
حــالا اما انگار به اجبار آنچه پیش آمده اســت، 
اصلاح طلبان یک به یک از ســر ناچــاری از توجه به 
سرمایه اجتماعی از دست رفته سخن می گویند؛ برای 

مثال حسن رسولی در گفت وگو با «مشرق» می گوید: 
«در شــرایط فعلی کــه فراغ بالــی متوجه جامعه 
اصلاح طلبــی ایران اســت، بایــد فرایند بازســازی 
ســازمان اصلاحات با محوریت بهزاد نبوی شــروع 
شــود. به این معنی که سی وچند حزب با محوریت 
ایشان و با اســتفاده از اعتبار سایر بزرگان اصلاحات 
اولا بــه روند تکثیر و افزایشــی خود پایــان دهند و 
ثانیــا در قالــب یک برنامــه زمان بندی شــده پروژه 
ادغــام این احــزاب را کلید بزنند. مــن فکر می کنم 
که هیئت رئیســه امــروز جبهه اصلاحــات ایران به 
ریاســت آقای بهزاد نبوی این ظرفیت را برای انجام 
ایــن کار دارد. ما از لحاظ کمی دارای احزاب فراوان 
هستیم اما به لحاظ کیفی از یک سامانه واحد حزبی 
برخوردار نیســتیم. من به عنوان یک فعال سیاســی 
اصلاح طلب الان عضو حزبی نیستم و یکی از دلایل 
نپیوستنم به احزاب فعلی این است که فکر می کنم 
احزاب فعلی خودشــان و این تکثرشــان زمینه ساز 
شکســت احزاب در ایران شــده اســت. اگــر نبوی 
پیش قدم شــوند، به عنوان فعال سیاســی داوطلب 
خواهم شــد که به عضویت یکی از دو، ســه حزب 
اصلاح طلب ادغام شده، فراگیر و برخوردار از قدرت 

نفوذ کیفی دربیایم».
یا محمود صادقی، از اعضای نهاد اجماع ساز، بیان 
می کند: «به طورکلی روش اصلاح طلبانه اقتضا  می کند 
که در هر شــرایطی گفتمــان و مطالبات را دنبال کنند؛ 
چه در شــرایطی که در قدرت هستند، چه در شرایطی 
که بیرون از قدرت   اند. شــرایط بیرون از قدرت، فرصت 
خوبی برای بازســازی و رجوع به جامعه است و تفکر 
عمیق تر درباره مســائل جامعــه، از جمله نقد قدرت 
است. طبیعتا دولت آقای رئیسی هم به عنوان بخشی 
از ســاختار قــدرت  می تواند مورد نقــد اصلاح طلبان 
قــرار بگیرد؛ البتــه نقدی که جنبه تخریبی نداشــته و 

مصلحانه و در راستای اصلاح  امور باشد.

حســین نقاشــی، به عنوان یکــی از اعضای حزب 
اتحــاد ملــت هــم در گفت وگو بــا «فــارس» درباره 
شــرایط امروز اصلاح طلبان می گوید: «به نظر می رسد 
مــا تغییــر و تحولاتــی در صف بندی داخلــی جریان 
اصلاحات خواهیم داشــت و مبتنی بر نگاه به جامعه 
و چگونگی نگاه به جامعه تفاوت ها مشــخص خواهد 
شد. در یک سو سیاســت مداران مردم گرا خواهند بود؛ 
در این رویکرد این فقط سیاســت مداران نیســتند که با 
طرح خط مشــی ها، شــعارها و ایده های خــود، مردم 
را به یک عمل سیاســی دعوت می کننــد بلکه متقابلا 
سیاســت مداران مردم گرا نــدای مطالبات بدنه خود را 
می شنوند و براســاس این مطالبات جهت های خود را 
تنظیم می کنند. در واقع با یک رویکرد برج عاج نشینانه 
با پایگاه رأی خود برخــورد نمی کنند. در طرف مقابل، 
افراد، احزاب و گروه هایی در جریان اصلاحات هســتند 
که گمان می کنند به عنوان سیاست مدار مردم را باید به 
یک مسیر خاص هدایت کنند یا از آنها چیزی بخواهند 
و وقتی هم مردم اقبال نشــان ندادند، به جای تصحیح 
اشــتباهات خود، مردم را مورد سرزنش و شماتت قرار 
دهنــد و هر اتفاقی را ناشــی از عــدم حضور مردم در 

انتخابات تحلیل کنند».
ناصر قوامی، نماینده مجلس ششم هم مهم ترین 
مشــکل این روزهای اصلاح طلبان را این گونه روایت 
می کند: «اعتقادم بر این اســت که اشــکال از زمانی 
بــه وجود می آید کــه عده ای در تهران می نشــیند و 
حزب درســت می کنند، یک نفر در پایتخت اســت و 
در هر اســتانی هم یک نفر را می کارند و این را حزب 
می نامنــد و در وقتش هم می آیند ســهم خواهی و 
اجماع ســازی می کنند و نتیجه اش همان می شــود 
که مشــاهده کردیم. در همین اســتان مــا (قزوین) 
مادامی که ما منســجم بودیم و متحد و متفق بودیم 
و جلســاتی را برقرار می کردیم، مشــکلی نداشــتیم 
اما متأســفم عده ای از همین سران احزاب آمدند در 
استان جلسه دیگری تشکیل دادند که موجب تفرقه 
بین اصلاح طلبان اســتان شــد. تفرقــه پایان خوبی 
ندارد؛ چراکه اگر وجود نداشت، در انتخابات مجلس 
شورای اســلامی متحد بودیم و می توانستیم حداقل 
یک نماینده اصلاح طلب از اســتان خودمان (قزوین) 
به مجلس بفرســتیم اما به دلیل آنکــه تفرقه ایجاد 
کردند، متأسفانه نشــد و در شورا هم همین گونه شد 
و هنگامی که تفرقه ایجاد شــد، لیســت های جریان 

اصلاحات رأی نیاورد».
با جمــع همــه ایــن  دیدگاه ها بــه نظر می رســد 
اصلاح طلبــان بیش از هــر زمانی به بازســازی درونی 
نیاز دارنــد؛ اعم از بازســازی گفتمانــی، ترمیم اعتماد 
ســرمایه اجتماعــی و البته بهبود سیاســت ورزی برای 
به دست آوردن قدرتِ سیاســی و اگر چنین نشود، بسیار 
بعید است در سال های آتی نیز بتوانند بازهم نمایندگی 

اکثریت مردم را به دست بیاورند.

شــرق: رئیس جمهور در روزهای واپســین دولت خود همچنان در حال 
افتتاح طرح هایی اســت که در این هشــت ســال انجام شــده است. از 
مهم ترین این طرح ها «مسکن مهر» بود که از دولت محمود احمدی نژاد 
به جا مانده بود و البته همچنان به صورت کامل به اتمام نرسیده است. 
حسن روحانی روز گذشته در مراسم بهره برداری از طرح های ملی وزارت 
راه و شهرسازی، به این مسکن مهر اشاره کرد و طعنه ای به رئیس دولت 
قبــل انداخت. او با اشــاره به اینکه دولت دوازدهــم تلاش زیادی برای 
مسکن انجام داد، گفت: «در این زمینه دولت مسئولیت بزرگی به دوش 
دارد. ما در ابتدای کار نمی توانســتیم کاری کنیم جز انجام تعهد دولت 

قبل در مورد مسکن مهر که دوسوم آن باقی مانده بود».
به گزارش ایسنا، او از وزیر خود نیز تشکر کرد و افزود: «این کار سختی 
بود که محله های مســکونی را تکمیل کنیم و خدمات آب و برق و گاز و 
جاده و مدرسه را به این محلات برسانیم. ولی با آمدن مهندس اسلامی 

و تلاش ایشــان از ابتدای کار این اقدام انجام شد و کار رو به اتمام است 
و چیزی از پروژه مسکن مهر باقی نمانده است».

روحانی همچنین به واحدهای مسکونی با قیمت مناسب اشاره کرد 
و باز طعنه زد: «اگر بخواهیم واحد مســکونی ضروری برای یک خانواده 
در نظر بگیریم باید سالی ۵۰۰ هزار واحد مسکونی بسازیم که کار بزرگی 
است. البته دولت موظف نیست خانه را بسازد اما زمین و تسهیلات لازم 
را باید در اختیار بگذارد. واحدهای مســکونی را خود مردم باید بسازند، 
این اشــتباه اســت که دولت برود دنبال این کار. دولت باید وام و زمین و 
خدمــات را در اختیار مردم بگذارد. پس قدم هــای مهمی را دولت باید 
بــردارد و قدم هایی را هم مــردم باید بردارند تا مــردم بتوانند صاحب 

مسکن شوند».
او با اشــاره به اقدامات لازم برای امر مســکن در کشــور، عنوان کرد: 
«اولین اقدام این است که طرح خوبی برای ساختن واحدهای مسکونی، 

شهرک ها و شهرهای جدید داشته باشیم که هرچه بهتر انجام شود، کار 
با سرعت و کیفیت بهتری پیش می رود».

رئیس جمهور یادی نیز از معماری سازه های باستانی و تاریخی ایران 
در تخت جمشــید و میــدان نقش جهان کرد و گفــت: «معماری در امر 
ساختمان سازی و توجه به فضا و تابش خورشید و ترکیب مصالح بسیار 

مهم است. 
گذشتگان ما ساختمان های عظیمی ساخته اند که در مکان یابی آن قدر 
دقیق عمل کردند که الان در برابر باران، توفان و زلزله مقاوم مانده اند. ما 
الان در تهران شــاهدیم که برج ها و ساختمان های بلندمرتبه ای را روی 
گسل ها ســاخته اند. دولت باید ســرمایه خود را که زمین است در جای 
مناسب و با توجه به وضعیت مردم در اختیار آنان قرار دهد تا زمین هایی 
در اختیار مردم قرار گیرد که مناســب خانه سازی باشد و محیط زیست و 

جنگل ها نابود نشوند».

شــرق: رئیس مرکز وکلا، کارشناســان رسمی و مشــاوران خانواده قوه 
قضائیه در نشســت خبری بــا خبرنگاران با بیان اینکــه آزمون وکالت و 
کارشناسی ۱۴۰۰ در شهریورماه برگزار خواهد شد، گفت: مجری برگزاری 

هر دو آزمون سازمان سنجش و آموزش کشور است.
علــی بهادری جهرمی افزود: امســال آزمون وکالــت روز جمعه ۱۹ 
شــهریور و آزمون کارشناســی رسمی هم پنجشنبه ۱۸ شــهریور برگزار 
می شــود و همچنین ثبت نام آزمون کارشناســی و وکالت، احتمالا نیمه 

اول مرداد انجام خواهد شد.
او گفت: آزمون ۱۴۰۰ برای کارشناســی رسمی دادگستری حدودا در 
۲۵ رشــته برگزار خواهد شد، در این آزمون داشتن سابقه تجربه اجرائی 
ضروری اســت که از ۵ تا ۱۵ سال ســابقه اجرائی متغیر است و تمامی 
رشــته های دانشــگاهی به شرط داشتن ســابقه اجرائی توان شرکت در 

آزمون را دارند.
بهداری جهرمی در ادامه درباره ظرفیت جذب کارآموز وکالت عنوان 
کــرد: مرکز برای آزمون وکالت و کارشناســی حد نصــاب نمره ۱۰ از ۲۰ 
را دارد و به این ترتیب کیفیت ســطح کیفی داوطلبان رعایت می شــود. 
بــه همین دلیل ما ســقف ظرفیت را اعلام می کنیم نــه ظرفیت. یعنی 
می گوییــم به فرض اینکه همــه داوطلبان نمرات خــوب و بالای ۱۰ را 

بگیرند، ما به اندازه سقف ظرفیت کارآموز می گیریم.

او بــا تأکید دوباره بــر اینکه برای هر دو آزمون وکالت و کارشناســی 
سقف اعلام می کنیم، ادامه داد: هنوز هیئت نظارت سقف ظرفیت اعلام 
نکرده اما پیشــنهاد هیئت های مدیره استانی برای کارشناسی در سراسر 
کشور حدودا کمتر از ۱۵ هزار نفر بوده که قطعا این عدد به عنوان سقف 
ظرفیت تصویب نخواهد شــد و شورای عالی کارشناسی تا امروز کمتر از 
هفت هزار نفر را تأیید کرده و پیش بینی من نیز کمتر از آن اســت، درباره 
آزمون وکالت هم ســقف ظرفیت اعلام شــده برای سال آتی شش هزار 

نفر است.
همچنین رئیس مرکز وکلا، کارشناســان رســمی و مشاوران خانواده 
قوه قضائیه از اضافه شــدن درس حقوق اساسی به منابع آزمون وکالت 
در کشــور خبر داد و گفت: این یک نوآوری است و منبع آن کتاب حقوق 
اساسی پژوهشــگاه شورای نگهبان است. قرار شــد این کتاب به قیمت 
چاپ (حدود نصف قیمت پشــت جلد) در اختیار داوطلبان قرار بگیرد و 
به سازمان سنجش هم اعلام شد که از این کتاب سؤالات استخراج شود.

تعلیق پروانه بازیگر معروف
بهادری جهرمــی با تأکید بــر اینکه تعداد ابطــال پروانه های وکالت 
بیشــتر از تعداد تعلیق ها بوده است، گفت: در طول دو سال گذشته ۲۶ 

مورد پروانه وکیل و کارشناس را تعلیق کردیم.
او درباره پروانه وکالت یکی از بازیگران معروف گفت: بازیگر معروف 

پروانه وکالتش تعلیق شــده و خودم درخواســت تعلیــق را از دادگاه 
انتظامی داشــتم و دو ســال بوده که پروانه ایشان تعلیق است. این فرد 
یک محکومیت انتظامی هم داشــتند و برای یک عنوان دیگر تخلف نیز 

جلسه حضوری برگزار خواهد شد.
وام برای وکلا و کارشناسان

رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضائیه 
به دو اقدام در حوزه خدمات رفاهی اشاره کرد و ادامه داد: از هفته آینده 
تمام اعضای مرکز (حتی کارآموزان) می توانند درخواســت دریافت وام 
یک میلیاردی خرید دفتر (ســود ۱۸ درصد) و ۲۵۰ میلیون تومانی خرید 
تجهیزات دفتر (بدون ضمانت ملکی، با ضامن معمولی) را در ســایت 
رفاهیــات مرکز ارائه دهند. مرکز همچنین پذیرای ســایر نهادهای حوزه 
وکالت برای دریافت این وام هاست و آن را برای تمام وکلا و کارشناسان 
می خواهد اما به ترتیب اولویت همکاری مراکز اســتانی وام اعطا خواهد 
شــد. او مورد دوم این خدمات رفاهی را در حوزه بیمه دانســت و گفت: 
یک قــرارداد بیمه ای منعقد کرده ایم که این خدمــات بیمه ای از تکمیل 
درمان و تا شــخص ثالث و آتش سوزی و... تنها برای اعضای مرکز نیست 
و کارکنان مرکز و کانون وکالت و تمام وکلا و کارشناسان و حتی کارمندان 
دفاتر وکلای مراکــز و وکلای کانون ها می تواننــد از این خدمات بیمه ای 

بهره مند شوند؛ چراکه ما همه  وکلا را به یک چشم  می بینیم.

طعنه روحانی به دولت قبل به خاطر «طرح مسکن مهر»:

واحدهای مسکونی را مردم باید بسازند نه دولت

چالش هاى پسا انتخاباتى اصلاح طلبان
عباس عبدی: ۳ سال پیش به خاتمی گفتم وضعیت اصلاح طلبان به بن بست رسیده  است

رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضائیه خبر داد
برگزارى آزمون وکالت و کارشناسى 1400 در شهریور


